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INTRODUCCIÓ / INTRODUCCIÓN 

Sr. Josep Tarradellas Macià 

– (cat) 

Barcelona es complau a acollir el VII Fòrum Olímpic, els dies 13 i 14 de novembre, sota el títol Medi Ambient i Sostenibilitat en l'Esport. 
La nostra ciutat està plenament compromesa i té una experiència consolidada en els dos temes: no només compta amb una llarga 
tradició en l'organització de grans esdeveniments esportius sinó que treballa a fons per combatre el canvi climàtic. 

El VII Fòrum Olímpic ens ofereix la possibilitat d'aprendre de les experiències passades, ja que ens permetrà conèixer els plans 
mediambientals i de sostenibilitat dels Jocs Olímpics d'Estiu d'Atenes 2004 i els d'Hivern de Torí 2006, del Mundial de Futbol 
d'Alemanya 2006 o del Campionat Europeu d'Atletisme de Göteborg 2006, i de conèixer casos més concrets i singulars del nostre 
entorn. 

Tot això farà que el Fòrum Olímpic, com en edicions passades, es converteixi una vegada més en un espai d'aprenentatge, d'intercanvi 
i de reflexió. Segurament que ens ajudarà a afrontar els reptes de futur, aquest cop en matèria de medi ambient i sostenibilitat en 
l'esport, no tan sols a Catalunya sinó a nivell mundial.  

Una de les iniciatives adoptades durant la Presidència del Comitè Olímpic Internacional del meu amic Joan Antoni Samaranch, i de les 
que guardo millor record, va ser la convocatòria del Congrés del Centenari, celebrat a Paris, el 1994, per commemorar els 100 anys de 
la seva fundació a la Universitat de la Sorbonne. En aquesta reunió de centenars d'experts en olimpisme, es van abordar aquells temes 
que permetessin mantenir al CIO al capdavant del canviant món de l'esport. Una de les seves principals conclusions va ser posar en 
relleu la importància del medi ambient i del desenvolupament sostenible per al món de l'esport. La rellevància que el CIO prestava a 
aquesta qüestió es va materialitzar amb la creació, el 1995, de la Comissió del Medi Ambient, i amb la inclusió d'aquest concepte en la 
Carta Olímpica. El medi ambient es significava, al costat de la cultura i l'esport, com la tercera dimensió del Moviment Olímpic. 

Del 25 al 27 d'octubre, ha tingut lloc a Pequín la 7a Conferència Mundial sobre Esport i Medi Ambient, organitzada per la Comissió del 
Medi Ambient del CIO, que presideix Pál Schmitt, amb Nacions Unides. Tal com ha assenyalat el president Jacques Rogge, en 
aquesta conferència s'ha reiterat el ferm compromís de l'esport en favor d'un medi ambient sa i sostenible. Per això, considero un gran 
encert que el VII Fòrum Olímpic, organitzat per la Fundació Barcelona Olímpica i sota la direcció tècnica d'un servidor, el professor 
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Josep Tarradellas, abordi el tema Medi Ambient i Sostenibilitat en l'esport. Considero que es tracta d'un tema de gran actualitat i que 
implica a tots: esportistes professionals i aficionats, seguidors, clubs, federacions, i Administració. 

Només a partir de posicions més compromeses, podem donar resposta a l'actual desafiament de la societat en matèria mediambiental 
ia l'amenaça dels canvis climàtics, contaminació, etc. Estic segur que les reflexions i les conclusions d'aquest Fòrum ajudaran a fer 
més ferm encara aquest compromís del món de l'esport amb el planeta que heretaran les futures generacions. 

La societat dels països desenvolupats estan prenent consciència molt ràpidament de la importància que té per al futur de la humanitat 
trobar el difícil equilibri entre una naturalesa saludable, el creixement de la població mundial i la legítima aspiració de les persones de 
millorar la seva qualitat de vida . De la quadratura d'aquest cercle es diu sostenibilitat. 

Però la sostenibilitat és un procés cultural i una forma de vida que ha d'impregnar l'activitat diària de totes i cadascuna de les persones 
en tots els seus actes. Medi ambient, ecologia i sostenibilitat són preocupacions i conceptes que d'àmbits restringits s'amplifiquen dia a 
dia davant l'evidència de la transcendència i de les repercussions de no posar accions correctives que limitin les seves manifestacions 
més negatives. 

Els governants i els industrials tenen una important responsabilitat en la prevenció i superació d'aquesta situació, ara el canvi climàtic, 
la contaminació, l'urbanisme, la capa d'ozó, etc. Però finalment només la suma de múltiples accions diferents, mínimes i individuals de 
les persones, per exemple l'estalvi en el consum d'aigua, la selecció de les escombraries, la utilització de materials reciclables, etc., 
ens permetrà aconseguir allunyar el perill d'una catàstrofe global. 

D'aquest procés, d'aquesta preocupació i d'aquesta responsabilitat no pot estar absent el món de l'esport que s'ha convertit des de 
finals del segle passat en un dels eixos principals de l'activitat personal i social. El món de l'esport ha de contribuir amb tots els seus 
mitjans i components a que la pràctica esportiva, en el sentit més ampli, sigui el més sostenible possible. Així, el Comitè Olímpic 
Internacional ha creat la Comissió d'Esport i Medi Ambient que ha generat un important document al respecte. 

En el mateix sentit la Fundació Barcelona Olímpica ha cregut oportú dedicar la setena edició del Fòrum Olímpic a MEDI AMBIENT I 
SOSTENIBILITAT EN L'ESPORT, per contribuir a que coneguem, al marge de la nostra actuació com a ciutadans, com és la dimensió 
del problema al món l'esport actual i en el futur, quines causes provoquen la insostenibilitat en l'esport i què podem fer perquè sigui 
sostenible, tant en les instal·lacions com en les organitzacions, en els esportistes actius i passius com en els mers espectadors. 
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El Fòrum Olímpic acull, com és habitual en totes les edicions, participants del nostre país i de l'estranger del màxim prestigi, 
experiència i actualitat en la matèria que tractaran en dos blocs "L'impacte dels grans esdeveniments esportius" i "Pràctica esportiva i 
estratègies de sostenibilitat ". 

Estem segurs que el món de l'esport pot contribuir a fer una mica millor el món en què vivim com també contribueix a que les persones 
siguin una mica millors. 

 

– (esp) 

Barcelona se complace en acoger el VII Fórum Olímpico, los días 13 y 14 de Noviembre, bajo el título Medio Ambiente y Sostenibilidad 
en el Deporte. Nuestra ciudad está plenamente comprometida y tiene una experiencia consolidada en los dos temas: no sólo cuenta 
con una larga tradición en la organización de grandes acontecimientos deportivos sino que trabaja a fondo para combatir el cambio 
climático. 

El VII Fórum Olímpico nos ofrece la posibilidad de aprender de las experiencias pasadas, ya que nos permitirá conocer los planes 
medioambientales y de sostenibilidad de los JJ.OO. de Verano de Atenas 2004 y los de Invierno de Turín 2006, del Mundial de Fútbol 
de Alemania 2006 o del Campeonato Europeo de Atletismo de Gotemburgo 2006, y de conocer casos más concretos y singulares de 
nuestro entorno. 

Todo ello hará que el Fórum Olímpico, como en ediciones pasadas, se convierta una vez más en un espacio de aprendizaje, de 
intercambio y de reflexión. Seguramente que nos ayudará a afrontar los retos de futuro, esta vez en materia de medio ambiente y 
sostenibilidad en el deporte, no tan sólo en Cataluña sino a nivel mundial. 

Una de las iniciativas adoptadas durante la Presidencia del Comité Olímpico Internacional de mi amigo Joan Antoni Samaranch, y de 
las que guardo mejor recuerdo, fue la convocatoria del Congreso del Centenario, celebrado en Paris, en 1994, para conmemorar los 
100 años de su fundación en la Universidad de la Sorbona. En esta reunión de cientos de expertos en olimpismo, se abordaron 
aquellos temas que permitieran mantener al CIO al frente del cambiante mundo del deporte. Una de sus principales conclusiones fue 
poner de relieve la importancia del medio ambiente y del desarrollo sostenible para el mundo del deporte. La relevancia que el CIO 
prestaba a esta cuestión se  materializó con la creación, en 1995, de la Comisión del Medio Ambiente, y con la inclusión de este 
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concepto en la Carta Olímpica. El medio ambiente se significaba, junto a la cultura y el deporte, como la tercera dimensión del 
Movimiento Olímpico. 

Del 25 al 27 de octubre, ha tenido lugar en Pekín la 7a Conferencia Mundial sobre Deporte y Medio Ambiente, organizada por la 
Comisión del Medio Ambiente del CIO, que preside Pál Schmitt, y Naciones Unidas. Tal como ha señalado el Presidente Jacques 
Rogge, en esta conferencia se ha reiterado el firme compromiso del deporte en favor de un medio ambiente sano y sostenible. Por ello, 
considero un gran acierto que el VII Fórum Olímpico, organizado por la Fundación Barcelona Olímpica y bajo la dirección técnica de un 
servidor, el profesor Josep Tarradellas, aborde el tema Medio Ambiente y Sostenibilidad en el deporte. Considero que se trata de un 
tema de gran actualidad y que implica a todos: deportistas profesionales y aficionados, seguidores, clubes, federaciones, y 
Administración. 

Sólo a partir de posiciones más comprometidas, podremos dar respuesta al actual desafío de la sociedad en materia medio ambiental 
y a la amenaza de los cambios climáticos, contaminación, etc. Estoy seguro que las reflexiones y las conclusiones de este Fórum 
ayudarán a hacer más firme aún este compromiso del mundo del deporte con el planeta que heredarán las futuras generaciones. 

La sociedad de los países desarrollados están tomando conciencia muy rápidamente de la importancia que tiene para el futuro de la 
humanidad encontrar el difícil equilibrio entre una naturaleza saludable, el crecimiento de la población mundial i la legítima aspiración 
de las personas de mejorar su calidad de vida. De la cuadratura de este círculo se llama sostenibilidad. 

Pero la sostenibilidad es un proceso cultural y una forma de vida que tiene que impregnar la actividad diaria de todas y cada una de las 
personas en todos sus actos. Medio ambiente, ecología y sostenibilidad son preocupaciones y conceptos que de ámbitos restringidos 
se amplifican día a día delante la evidencia de la trascendencia y de las repercusiones de no poner acciones correctivas que limiten 
sus manifestaciones más negativas. 

Los gobernantes y los industriales tienen una importante responsabilidad en la prevención y superación de esta situación, por ejemplo 
el cambio climático, la contaminación, el urbanismo, la capa de ozono, etc. Pero finalmente sólo la suma de múltiples acciones 
diferentes, mínimas e individuales de las personas, por ejemplo el ahorro en el consumo de agua, la selección de las basuras, la 
utilización de materiales reciclables, etc., nos permitirá conseguir alejar el peligro de una catástrofe global. 

De este proceso, de esta preocupación y de esta responsabilidad no puede estar ausente el mundo del deporte que se ha convertido 
desde finales del siglo pasado en uno de los ejes principales de la actividad personal y social. El mundo del deporte tiene que contribuir 
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con todos sus medios y componentes a que la práctica deportiva, en el sentido más amplio, sea lo más sostenible posible. Así, el 
Comité Olímpico Internacional ha creado la Comisión de Deporte y Medio Ambiente que ha generado un importante documento al 
respeto. 

En el mismo sentido la Fundación Barcelona Olímpica ha creído oportuno dedicar la séptima edición del Fórum Olímpico a MEDIO 
AMBIENTE Y SOSTENIBILIDAD EN EL DEPORTE, para contribuir a que conozcamos, al margen de nuestra actuación como 
ciudadanos, cual es la dimensión del problema en el mundo del deporte actual y en el futuro, qué causas provocan la insostenibilidad 
en el deporte y qué podemos hacer para que sea sostenible, tanto en las instalaciones como en las organizaciones, en los deportistas 
activos y pasivos como en los meros espectadores. 

El Fórum Olímpico acoge, como es habitual en todas las ediciones, participantes de nuestro país y del extranjero del máximo prestigio, 
experiencia y actualidad en la materia que tratarán en dos bloques “El impacto de los grandes acontecimientos deportivos” y “Práctica 
deportiva y estrategias de sostenibilidad”. 

Estamos seguros que el mundo del deporte puede contribuir a hacer un poco mejor el mundo en el que vivimos como también 
contribuye a que las personas sean un poco mejores. 
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MANIFEST A FAVOR D’UNA PRÀCTICA ESPORTIVA RESPECTUOSA AMB EL MEDI AMBIENT / MANIFIESTO EN FAVOR DE UNA 

PRÁCTICA DEPORTIVA RESPETUOSA CON EL MEDIOAMBIENTE / MANIFEST IN FAVOUR OF A SPORTS PRACTICE RESPECTING 

THE ENVIRONMENT  

– (cat) 

Incidint en les propostes de l’Agenda 21 del Moviment Olímpic, elaborada pel Comitè Olímpic Internacional al 1999, els membres de 
l’organització i participants del VII Fòrum Olímpic “Medi Ambient i Sostenibilitat en l’Esport” que ha tingut lloc a Barcelona durant els 
dies 13 i 14 de novembre de 2007, expressen el seu ferm compromís amb la promoció, divulgació i conscienciació d’una pràctica 
esportiva sensible i respectuosa amb el medi ambient en tots els seus aspectes: sostenibilitat, sensibilització social i polítiques 
mediambientals; així com a tots els nivells: organitzadors, practicants i públic en general. 

Tot i assumint que, en general, l’esport no és el principal causant d’alteracions en el medi ambient i l’entorn natural, per principis 
l’esportista ha de ser una persona respectuosa amb l’entorn necessari per a la pràctica esportiva; però assumint així mateix que 
algunes manifestacions esportives inevitablement poden resultar molt impactants per a l’entorn, bé per la seva pràctica en contacte 
amb la natura, bé pel moviment de masses que comporta. Els membres del Comitè Organitzador i participants del VII Fòrum Olímpic 
exposem les següents propostes a tots aquells que desitgin adherir-se a aquest compromís amb l’esperança i la intenció que serveixi 
per promoure aquests valors ambientals en la societat. 

- Els esportistes de reconegut prestigi, en virtut del seu dret com a ciutadans a la pràctica esportiva, però també en virtut de model 
per als afeccionats i joves practicants, haurien de donar exemple amb el seu comportament i sumar els seus esforços als de 
l’organització per aconseguir aquest fi. 

- Tots els practicants d’activitat fisicoesportiva, que igualment en virtut dels seus drets precisen d’uns elements ambientals sans i 
en bones condicions, haurien de tenir plena consciència mediambiental de l’ecosistema i els espais que utilitza per a la seva pràctica 
esportiva. 

- Les institucions, entitats esportives, clubs i federacions, com a gestors de l’esport haurien d’impulsar plans de formació i 
sensibilització per a tots els agents involucrats en la pràctica esportiva. 
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- Els organitzadors d’esdeveniments esportius i corporacions econòmiques que els sustenten haurien de considerar i autoexigir-se 
criteris de sostenibilitat preveient l’impacte mediambiental de l’esdeveniment per minimitzar-lo i compensar els seus efectes. 

- El públic hauria de comprometre’s amb l’esforç de les entitats organitzadores i els esportistes per aconseguir uns resultats 
eficients i comportar-se adequadament per a aquest fi. 

- Les administracions públiques haurien de promoure polítiques de sensibilització ciutadana i educació ambiental aplicades a la 
pràctica a la pràctica esportiva amb el fi de promocionar aquests valors en la societat. 

- Els promotors, constructors i gestors d’infraestructures esportives haurien de projectar-les, construir-les i gestionar-les amb 
especial atenció a l’impacte mediambiental que causen per sí mateixes o per l’activitat que generen en el seu entorn amb l’objectiu 
d’obtenir la major rendibilitat social. 

- La indústria de material esportiu hauria d’utilitzar en la seva fabricació el major nombre possible de materials renovables i 
productes ecològics. 

- Els mitjans de comunicació, responent a la creixent inquietud, haurien d’incidir en les seves cobertures d’esdeveniments 
esportius en la importància dels valors ambientals i la seva incidència en la competició, fent-se ressò de la rellevància d’aquests 
aspectes. 

Amb la participació i el compromís de tots els agents, podem contribuir a un desenvolupament sostenible dels espais de pràctica 
esportiva, afavorir la confluència entre Esport i Medi Ambient i assegurar una coexistència estable i duradora.  

Finalment, els sotasignats, a títol personal, ens comprometem a promoure i vetllar pel compliment i l’aplicació d’un ideari de bones 
pràctiques a favor de la preservació del medi ambient mitjançant l’activitat esportiva. 

Barcelona, 14 de novembre de 2007 

 

– (esp) 
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Incidiendo en las propuestas de la Agenda 21 del Movimiento Olímpico, elaborada por el Comité Olímpico Internacional en 1999, los 
miembros de la organización y participantes del VII Fórum Olímpico “Medio Ambiente y Sostenibilidad en el Deporte” que ha tenido 
lugar en Barcelona durante los días 13 y 14 de Noviembre de 2007, expresan su firme compromiso con la promoción, divulgación y 
concienciación de una práctica deportiva sensible y respetuosa con el medio ambiente en todos sus aspectos: sostenibilidad, 
sensibilización social y políticas medioambientales; así como a todos los niveles: organizadores, practicantes y público en general. 

Aún asumiendo que, por lo general, el deporte no es el principal causante de alteraciones en el medio ambiente y el entorno natural, 
por principios el deportista debe ser persona respetuosa con el entorno necesario para la práctica deportiva; pero asumiendo asimismo 
que algunas manifestaciones deportivas inevitablemente pueden resultar muy impactantes para el entorno, bien por su práctica en 
contacto con la naturaleza, bien por el movimiento de masas que comporta. Los miembros del Comité Organizador y participantes del 
VII Fórum Olímpico exponemos las siguientes propuestas a todos aquellos que deseen adherirse a dicho compromiso con la 
esperanza y la intención de que sirva para promover estos valores ambientales en la sociedad. 

- Los deportistas de reconocido prestigio, en virtud de su derecho como ciudadanos a la práctica deportiva, pero también en virtud 
de modelo para los aficionados y jóvenes practicantes, deberían dar ejemplo con su comportamiento y sumar sus esfuerzos a los de la 
organización para conseguir este fin. 

- Todos los practicantes de actividad físico-deportiva, que igualmente en virtud de sus derechos precisan de unos elementos 
ambientales sanos y en buenas condiciones, deberían tener plena conciencia medioambiental del ecosistema y los espacios que utiliza 
para su práctica deportiva. 

- Las instituciones, entidades deportivas, clubes y federaciones, como gestores del deporte deberían impulsar planes de 
formación y sensibilización para todos los agentes involucrados en la práctica deportiva. 

- Los organizadores de eventos deportivos y corporaciones económicas que los sustentan deberían considerar y autoexigirse 
criterios de sostenibilidad previendo el impacto medioambiental del acontecimiento para minimizarlo y compensar sus efectos. 

- El público debería comprometerse con el esfuerzo de las entidades organizadoras y los deportistas para conseguir unos 
resultados eficientes y comportarse adecuadamente para este mismo fin. 

- Las administraciones públicas deberían promover políticas de sensibilización ciudadana y educación ambiental aplicadas a la 
práctica deportiva con el fin de promocionar estos valores en la sociedad. 
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- Los promotores, constructores y gestores de infraestructuras deportivas deberían proyectarlas, construirlas y gestionarlas con 
especial atención al impacto medioambiental que causan por sí mismas o por la actividad que generan en su entorno con el objetivo de 
obtener la mayor rentabilidad social. 

- La industria de material deportivo debería utilizar en su fabricación el mayor número posible de materiales renovables y 
productos ecológicos. 

- Los medios de comunicación, respondiendo a la creciente inquietud, deberían incidir en sus coberturas de eventos deportivos en 
la importancia de los valores ambientales y su incidencia en la competición, haciéndose eco de la relevancia de estos aspectos. 

Con la participación y el compromiso de todos los agentes, podemos contribuir a un desarrollo sostenible de los espacios de práctica 
deportiva, favorecer la confluencia entre Deporte y Medio ambiente y asegurar una coexistencia estable y duradera.  

Finalmente, los abajo firmantes, a título personal, nos comprometemos a promover y velar por el cumplimiento y la aplicación de un 
ideario de buenas prácticas a favor de la preservación del medio ambiente mediante la actividad deportiva. 

Barcelona, 14 de Noviembre de 2007 

 

– (eng) 

Referring to the proposals of the Agenda 21 of the Olympic Movement, elaborated by the International Olympic Committee in 1999, the 
members of the organisation of and the participants to the VIIth Olympic Forum “Environment and  Sustainability in Sports”, which took 
place in Barcelona during the days 13 and 14 of November 2007, express their firm compromise with the promotion, spreading and 
conscientiousness of a sports practice that will be sensitive and respectful with environment in all its aspects: sustainability, social 
sensitiveness and environmental policies; as well as at all levels: organisers, sportsmen and public in general.  

Even assuming that, in general, sports are not the main cause of alterations in our environment and the natural milieu, as a principle the 
sportsman has to be a person, respectful with the natural environment, necessary for the practice of sports; but assuming at the same 
time that some sport events may inevitably result very impacting for their environment, either by their practice in contact with nature, or 
by the mass movement they involve. The members of the Organising Committee of and participants to the VIIth Olympic Forum expose 
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the following proposals to everyone who wants to adhere to this compromise, with the hope and the intention it will be useful to promote 
these environmental values in society. 

- The sportsmen of recognised prestige, by virtue of their right as citizens to sports practice, but also by virtue of being a model for 
the supporters and young sportsmen, should  give the example with their behaviour and add their efforts to those of the organisation, in 
order to meet this goal. 

- All the people practising physical-sportive activity, who also by virtue of their rights, need healthy environmental circumstances, 
and in good conditions, should be fully aware of the environmental conscience of the eco-system and of the spaces used for the 
practice of their sport. 

- The institutions, sportive entities, clubs and federations, as well as managers of sports should impulse plans of training and 
sensitiveness for all the agents, involved in sportive practice. 

- The organisers of sports events and economic corporations that support those should consider and self-claim criteria of 
sustainability, foreseeing the environmental impact of the happening, in order to reduce this and compensate its effects. 

- The public should commit itself to the effort of the organising entities and the sportsmen to achieve efficient results and to behave 
properly for this very purpose. 

- The public administrations should promote policies of sensitiveness of the citizens and environmental education applied to sport 
practice with the purpose to promote these values in society. 

- The promoters, constructors and managers of sports infrastructures should project, build and manage the latter with a special 
attention to the environmental impact, caused just by themselves, or by the activity they generate in their surroundings, with the purpose 
to achieve a greater social yield. 

- In its manufacturing, the industry of sports material should use the greatest number possible of environmental renewable 
materials and ecological products.  



VII Fòrum Olímpic 2007 – Fundació Barcelona Olímpica 

- The media of communication, answering the increasing awareness, should, in their coverings of sports events, refer to the 
importance of the environmental values and their incidents in the competition, making themselves the echo of the importance of these 
aspects. 

With the participation and the compromise of all the agents, we can contribute to a sustainable development of the spaces for practising 
sports, and boost the confluence of Sports and Environment and ensure a stable and lasting coexistence.  

Finally, the signers, at personal title, we commit ourselves to promote and to take care of the fulfilment and the application of an 
ideology of good practice in favour of the preservation of our environment through the sports activities. 

Barcelona, 14th November 2007 
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CONCLUSIONS / CONCLUSIONES 

Sr. Pere Montesinos 

– (cat) 

Moltes coses s'han dit en aquestes dues jornades dedicades a la relació entre l'esport i el medi ambient. Ha estat molt positiu escoltar 
les experiències “sostenibles” dels representants d'anteriors Jocs Olímpics, tant d’estiu com d’hivern i les polítiques i estratègies de 
sostenibilitat aplicades en diferents àmbits esportius. 

Abans però, recordarem el que es va dir per part de les personalitats que van intervenir en l'acte inaugural, coincidint tots ells en 
destacar la necessitat que cal fer de l'esport quelcom sostenible i que respecti el medi ambient. L'esport en si mateix transmet valors 
positius per a la humanitat i poc a poc cal incorpora aquest no tant nou concepte de sostenibilitat com un valor més. 

Destacaria les paraules del Sr. Carles Martí en concloure l’acte qui va assegurar que l'esport és una realitat plena de present, que 
ofereix una important projecció internacional que cal aprofitar. 

El director tècnic del setè Fòrum Olímpic, el Sr. Josep Tarradellas i Macià, , marquès de Tarradellas, va destacar en la seva intervenció 
que ja fa uns anys que l'esport ha pres consciència del medi ambient, que no és pas una nova moda i que l’esport és a més una via 
d'integració de la societat, per tant, cal anar canviant els mals hàbits de consum, ja sigui d'aigua i/o energia, en el món de l'esport per 
tal de fer-lo més sociable. 

L'any vinent, 2008, toca Jocs Olímpics, a Pequí, uns Jocs que vénen marcats pel problema de la contaminació a la capital xinesa. 
Pequí ha d'apostar per una sostenibilitat garantida pel manteniment, donant prioritat al transport públic i amb la intenció de reduir el 
consum excessiu en totes les seves vessants. 

Ha estat interessant conèixer i escoltar les experiències de ciutats que ja han acollit uns Jocs olímpics i allò que han fet referent al medi 
ambient i la sostenibilitat. S’han escoltat els casos d'Atenes i Torí, els projectes del Mundial de Futbol d'Alemanya o l'Europeu 
d’Atletisme de Göteborg; cada ciutat o país va aplicar importants mesures i plans de sostenibilitat per fer el menor dany possible al 
medi ambient. El Sr. Kazantzopoulos, de la Comissió d’Esport i Medi Ambient del COI, va destacar la importància dels Jocs Verds, un 
concepte que cal que anem incorporant a totes les activitats esportives. A Torí es van utilitzar autobusos “verds” impulsats per hidrogen 
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i gas com a combustibles alternatius, així com d’altres productes ecoeficients, i fins i tot es van preveure accions per evitar allaus 
causats per la mà de l'home. 

Si hi ha un ecosistema delicat i que mereix una cura especial aquest és la muntanya. Un gran expert, com ho és el Sr. Conrad Blanch, 
no va fugir d'estudi i va esmentar el dany que es fa a la muntanya quan la massificació s'hi apodera, com és el cas d'una gran estació 
d'esquí, i els impactes que pateix la zona amb la instal·lació de remuntadors, canons de neu artificials, hotels, telecadires. És per això 
que es fa imprescindible l'ús de noves tecnologies i materials reciclables poc o gens contaminants. La muntanya, ens recorda el Sr. 
Blanch, ens dóna beneficis i a canvi sovint la maltractem i per tant destacava que les expectatives de futur passen no tant pel “què” si 
no pel “com” s’han de fer les coses, donat que l'esport dinamitza la muntanya però cal aplicar-hi polítiques sostenibles que avui en dia 
ja són possibles. 

Suposo que tots els esportistes i amants de la neu estaran d'acord en què s’han d’optimitzar els recursos, integrar les construccions en 
el paisatge o emprar estris de muntanya que consumeixin menys energia. És a dir, compaginar coherentment l'oci i la cura del medi 
ambient aplicant una política mediambiental que permeti apropar-nos a un 10 pel que fa a la sostenibilitat. Potser aquest 10 és avui 
utòpic però hem de lluitar per fer-lo realitat. 

D’una fita important, com va ser el mundial de futbol d'Alemanya, en destaquem l’aplicació de grans solucions a grans problemes. El 
projecte Green Goal va reduir molt considerablement el consum d'aigua i va propiciar que gairebé tothom es traslladés als estadis en 
transport públic, a través d'un bitllet únic que permetia una còmoda mobilitat. Significatiu va ser també el menjar ecològic durant 
l'Europeu d'Atletisme de Göteborg, una novetat en esdeveniments d'aquest tipus.  

I una ciutat com Madrid que, tot i quedant-se a les portes de ser escollida seu d’uns Jocs, els de 2012, també ha demostrat que és molt 
important aportar un pla de sostenibilitat escaient. 

La darrera jornada ens ha portat un interessant debat amb postures enfrontades respecte del mal que es fa o no al medi ambient amb 
segons quines pràctiques esportives. També ens ha il·luminat amb aportacions força interessants vers les problemàtiques existents, a 
més de fer-nos veure com es pot conciliar natura i esport en les diverses intervencions dels ponents.  

D'aquestes intervencions hem de destacar la difícil entesa entre natura i ús esportiu de les bicicletes que passegen per Collserola. 
L'educació ambiental, s'ha dit a la taula, és la clau per a què la relació natura-esport sigui fructífera. 
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I el Montseny, una joia natural que cal preservar fins i tot més que qualsevol altra cadena muntanyenca per les seves pròpies 
característiques, les del massís que necessita “respirar” de la mà de l'home. 

I el golf que tantes i tantes polèmiques ha generat i genera referent el consum d'aigua, al seu impacte ambiental... S'ha vist, de la mà 
de la Sra. Strandberg. com aquesta pràctica esportiva pot convertir-se en sostenible a través d'una implantació de projectes 
d’integració en l'espai mediambiental allà on es erigeixi un nou camp de golf.  

Per acabar, Catalunya té importants reptes de futur mediambiental i la Sra. Pruna ens ha reconegut que el futur és incert perquè la 
relació esport-natura té contraindicacions que cal abordar. S'ha de canviar la gestió esportiva si volem que sigui socialment justa, i en 
aquest repte les federacions esportives són, o han de ser, els grans aliats desconeguts de la natura. 

I si Catalunya té un repte la totalitat de la societat també. Ens deia el president de Green Cross España, el Sr. Del Castillo, que s'ha de 
fer visible el desenvolupament sostenible fomentant el diàleg entre cultures i societat ja que el medi ambient va lligat a l'esport, a la 
societat i a la política, en definitiva a quasi tots nosaltres. 

Ha conclòs el Fòrum amb la intervenció de la Sra. Kiuri. El darrer tema, les arquitectures esportives que passen obligatòriament per ser 
sostenibles, en totes les seves vessants, perquè és possible, i com ho és cal posar esforços. 

En definitiva, tots hem de prendre consciència clara que l'esport i el medi ambient han d'anar, cada cop més, agafats de la mà perquè 
si no l'esport deixarà de tenir una gran part del sentit que té. Senyores i senyors moltes gràcies per la seva presència, col·laboració i 
aportacions. 

 

– (esp) 

Muchas cosas se han dicho en estas dos jornadas dedicadas a la relación entre el deporte y el medio ambiente. Ha sido muy positivo 
escuchar las experiencias “sostenibles” de los representantes de anteriores Juegos Olímpicos, tanto de verano como de invierno y las 
políticas y estrategias de sostenibilidad aplicadas en diferentes ámbitos deportivos. 

Antes, pero, recordaremos lo que se dijo por parte de las personalidades que intervinieron en el acto inaugural, coincidiendo todos 
ellos en destacar la necesidad que se debe hacer del deporte algo sostenible y que respete el medio ambiente. El deporte en si mismo 
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transmite valores positivos para la humanidad y poco a poco se debe incorporar este no tan nuevo concepto de sostenibilidad como un 
valor más. 

Destacaría las palabras del Sr. Carles Martí en concluir el acto quien aseguró que el deporte es una realidad llena de presente, que 
ofrece una importante proyección internacional que se debe aprovechar. 

El director técnico del séptimo Fórum Olímpico, el Sr. Josep Tarradellas i Macià, marqués de Tarradellas, destacó en su intervención 
que ya hace unos años que el deporte ha tomado conciencia del medio ambiente, que no es una nueva moda y que el deporte es 
además una vía de integración de la sociedad, por lo tanto, se debe ir cambiando los malos hábitos de consumo, ya sea de agua y/o 
energía, en el mundo del deporte para hacerlo más sociable. 

El próximo año toca Juegos Olímpicos, en Beijing, unos Juegos que vienen marcados por el problema de la contaminación en la capital 
china. Beijing tiene que apostar por una sostenibilidad garantizada por el mantenimiento, dando prioridad al transporte público y con la 
intención de reducir el consumo excesivo en todas sus vertientes. 

Ha sido interesante conocer y escuchar las experiencias de ciudades que ya han acogido uno Juegos Olímpicos y lo que han hecho 
referente al medio ambiente y la sostenibilidad. Se han escuchado los casos de Atenas y Turín, los proyectos del mundial de Fútbol de 
Alemania o del Europeo de Atletismo de Gotemburgo; cada ciudad o país aplicó importantes medidas y planes de sostenibilidad para 
hacer el menor daño posible al medio ambiente. El Sr. Kazantzopoulos, de la Comisión de Deporte y Medio Ambiente del COI, destacó 
la importancia de los Juegos Verdes, un concepto que se debe ir incorporando en todas las actividades deportivas. En Turín se 
utilizaron autobuses “verdes” impulsados por hidrógeno y gas como combustibles alternativos, así como otros productos eco-eficientes, 
e incluso se previeron acciones para evitar aludes causados por la mano del hombre. 

Si hay un ecosistema delicado y que merece un cuidado especial éste es la montaña. Un gran experto, como lo es el Sr. Conrad 
Blanch, no rehusó la cuestión y comentó el daño que se hace a la montaña cuando la masificación se le apodera, como es el caso de 
una gran estación de esquí, y los impactos que sufre la zona con la instalación de remolcadores, cañones de nieve artificial, hoteles, 
telesillas, etc. y es por este motivo que se hace imprescindible el uso de nuevas tecnologías y materiales reciclables poco o nada 
contaminantes. La montaña, nos recuerda el Sr. Blanch, nos da beneficios y a cambio, a menudo, la maltratamos; y por esto destacaba 
que las expectativas de futuro pasan no tanto por el “qué” sino por el “como” se deben hacer las cosas, dado que el deporte dinamiza 
la montaña pero se le debe aplicar políticas sostenibles que hoy en día ya son posibles. 
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Supongo que todos los deportistas y amantes de la nieve estarán de acuerdo en que se deben optimizar los recursos, integrar las 
construcciones en el paisaje o utilizar instrumentos de montaña que consuman menos energía. Es decir, compaginar coherentemente 
el ocio y el cuidado del medio ambiente aplicando una política medioambiental que permita acercarnos a un 10 por lo que se refiere a 
la sostenibilidad. Quizá este 10 es hoy utópico pero tenemos que luchar para hacerlo realidad. 

De un hito importante, como fue el Mundial de Fútbol de Alemania, destacamos la aplicación de grandes soluciones a grandes 
problemas. El proyecto Green Goal redujo muy considerablemente el consumo de agua y propició que casi todo el mundo se 
trasladase a los estadios en transporte público, mediante un billete único que permitía una cómoda movilidad. Significativo fue también 
la comida ecológica durante el Europeo de Atletismo de Gotemburgo, una novedad en acontecimientos de este tipo. 

Y una ciudad como Madrid, que aunque se quedó a las puertas de ser escogida sede de unos Juegos, los de 2012, también ha 
demostrado que es muy importante aportar un plan de sostenibilidad adecuado. 

La última jornada nos ha llevado un interesante debate con posturas enfrentadas respecto del daño que se hace o no al medio 
ambiente con según qué prácticas deportivas. También nos ha iluminado con aportaciones muy interesantes hacia los problemas 
existentes, además de hacernos ver cómo se puede conciliar naturaleza y deporte en las diferentes intervenciones de los ponentes. 

De estas intervenciones debemos destacar el difícil entendimiento entre naturaleza y uso deportivo de las bicicletas que pasean por 
Collserola. La educación ambiental, se ha dicho en la mesa, es la clave para que la relación naturaleza-deporte sea fructífera. 

Y el Montseny, una joya natural que se debe preservar incluso más que cualquier otra cadena montañosa por sus propias 
características, las del macizo que necesita “respirar” de la mano del hombre. 

Y el golf que tantas y tantas polémicas han generado y genera referente al consumo de agua, a su impacto ambiental… Se ha visto, de 
la mano de la Sra. Strandberg, como esta práctica deportiva puede convertirse en sostenible a través de una implantación de 
proyectos de integración en el espacio medioambiental allá donde se erige un nuevo campo de golf. 

Para acabar, Cataluña tiene importantes retos de futuro medioambiental y la Sra. Pruna nos ha reconocido que el futuro es incierto 
porqué la relación deporte-naturaleza tiene contraindicaciones que se deben abordar. Se tiene que cambiar la gestión deportiva si 
queremos que sea socialmente justa, y en este reto las federaciones deportivas son, o tienen que ser, los grandes aliados 
desconocidos de la naturaleza. 
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Y si Cataluña tiene un reto, la totalidad de la sociedad también. Nos decía el presidente de Green Cross España, el Sr. Del Castillo, 
que se debe hacer visible el desarrollo sostenible fomentando el diálogo entre culturas y sociedad, ya que el medio ambiente va ligado 
al deporte, a la sociedad y a la política, en definitiva a casi todos nosotros. 

Ha concluido el Fórum con la intervención de la Sra. Kiuri. El último tema, las arquitecturas deportivas que pasan obligatoriamente por 
ser sostenibles, en todas sus vertientes, porqué es posible, y como lo es se debe reforzar. 

En definitiva, todos debemos tomar conciencia clara que el deporte y el medio ambiente tiene que ir, cada vez más, cogidos de la 
mano porqué si no el deporte dejará de tener una gran parte del sentido que tiene. Señoras y señores muchas gracias por su 
presencia, colaboración y aportaciones. 
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CLOENDA / CLAUSURA / CLOSING 

Sr. Romà Cuyàs 

– (cat) 

Durant els dies 13 i 14 de novembre de 2007 va tenir lloc a Barcelona el VII Fòrum Olímpic organitzat per la Fundació Barcelona 
Olímpica amb el patrocini del Comitè Olímpic Internacional, el Consejo Superior de Deportes, la Generalitat de Catalunya, la Diputació 
de Barcelona, l’Institut Barcelona Esports de l’Ajuntament de Barcelona, el Comité Olímpico Español i la Unió de Federacions 
Esportives de Catalunya. 

Així mateix, a més d’aquestes institucions, van formar part del Comitè Organitzador els representants de la FEMP, Federación 
Española de Municipios y Provincias; B:SM, Barcelona de Serveis Municipals i de l’INEFC, Institut Nacional d’Educació Física de 
Catalunya. 

Aquesta sèptima edició del Fòrum Olímpic ha significat un espai de reflexió i d’intercanvi d’experiències sobre la sostenibilitat en 
l’esport, que ha permès promoure aquests valors i reafirmar el compromís de l’àmbit esportiu amb el nostre planeta. 

 

– (esp) 

Durante los días 13 y 14 de Noviembre de 2007 tuvo lugar en Barcelona el VII Fórum Olímpico organizado por la Fundación Barcelona 
Olímpica con el patrocinio del Comité Olímpico Internacional, el Consejo Superior de Deportes, la Generalitat de Cataluña, la 
Diputación de Barcelona, el Instituto Barcelona Esports del Ayuntamiento de Barcelona, el Comité Olímpico Español y la Unión de 
Federaciones Deportivas de Cataluña.  

Asimismo, además de estas instituciones, formaron parte del Comité Organizador los representantes de la FEMP, Federación 
Española de Municipios y Provincias; B:SM, Barcelona de Servicios Municipales; y del INEFC, Instituto Nacional de Educación Física 
de Cataluña. 
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Esta séptima edición del Fórum Olímpico ha significado un espacio de reflexión y de intercambio de experiencias sobre la 
sostenibilidad en el deporte, que ha permitido promover estos valores y reafirmar el compromiso del ámbito deportivo con nuestro 
planeta. 

 

– (eng) 

During 13 and 14 November 2007 took place in Barcelona the VII Olympic Forum organized by the Barcelona Olympic Foundation with 
the sponsorship of the International Olympic Committee, the Spanish National Sports Council, the Catalan Autonomous Government, 
the Barcelona Deputation, the Barcelona Sports Institute of the Barcelona Town Council, the Spanish Olympic Committee and the 
Union of Catalan Sport Federations. 

In the same way, besides these institutions, the representatives of FEMP, Spanish Federation of Municipalities and Provinces; B:SM, 
Barcelona of Municipal Services and INEFC, National Institute of Physical Education of Catalonia, constituted the Organizing 
Committee. 

This seventh edition of the Olympic Forum has been an space of reflection and exchange of experiences about the sustainability in the 
sport, that allowed to promote of these values and the reaffirmation of the pledge of the sport world with our planet. 

 



VII Fòrum Olímpic 2007 – Fundació Barcelona Olímpica 

 

 



Inscripció

Cost de la inscripció 50 €, estudiants 20 €. 

La inscripció inclou la participació a totes les
sessions, la documentació, el certificat d'assis-
tència, els coffee break i també la posterior
recopilació de totes les intervencions en suport
informàtic.

El pagament de la inscripció es realitzarà mit-
jançant transferència al compte bancari de la
Fundació Barcelona Olímpica a Deutsche Bank
c/c 0019-0020-97-4010038050, enviant un xec
nominatiu a l'adreça de la Fundació Barcelona
Olímpica, o bé facilitant les dades d’una tarja
de crèdit.

El xec o còpia de la transferència s’haurà de
remetre juntament amb la butlleta d’inscripció.
No es tindran en compte les inscripcions que
es rebin sense el pagament corresponent. 

També pot fer la inscripció amb la butlleta que
trobarà al web de la Fundació: 
www.fundaciobarcelonaolimpica.es
i remetre-la a la Secretaria Tècnica:
nperez@fundaciobarcelonaolimpica.es

93 426 92 00 

Forma de pagament

Transferència 0019/0020/97/4010038050

Xec nominatiu 

Tarja de crèdit
VISA MASTER CARD AMEX

Núm:
Data de caducitat:

Empresa:

NIF:

Domicili:

Ciutat:

Codi postal:

Telèfons:

E-mail:

Càrrec:

Nom:

DNI/NIF:

Domicili:

Ciutat:

Codi postal:

País:

Telèfons:

E-mail:

Butlleta d’inscripció

Dades personals

Dades professionals
Allotjament

Mitjançant l'acord amb AC
Hotels, tots els assistents al VII
Fòrum Olímpic gaudiran de con-

dicions especials durant el seu allotjament a
l'Hotel AC Vilamarí.

Hotel molt cèntric, al costat de la Plaça
Espanya, a només 7 km de l'aeroport i molt a
prop de la seu del VII Fòrum Olímpic. Ben
comunicat amb transport públic.

L'hotel ofereix serveis gratuïts com minibar i fit-
ness amb bany turc. També ofereix internet
amb equipament Wi-Fi entre d'altres serveis.

Informació i reserves 

℡ 93 289 09 09, Srta. Mar Ariza.
http://www.ac-hotels.com

Informació General

Secretaria Tècnica: 
Fundació Barcelona Olímpica
Museu Olímpic i de l’Esport 
Avda. de l’Estadi, 60 - 08038 Barcelona
℡ 93 426 06 60, 93 426 71 43

93 426 92 00 
nperez@fundaciobarcelonaolimpica.es
http://www.fundaciobarcelonaolimpica.es

Idiomes:
Els idiomes oficials del Fòrum seran català,
castellà i anglès. Servei de traducció simultània
durant totes les sessions. 

Seu de les jornades: 

Les sessions del Fòrum tindran lloc a l'auditori
de l’INEFC de Barcelona. Avda. de l’Estadi,
s/núm.



 

 


